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La senyora consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives:

Sí, quan vosté me diga .

La senyora vicepresidenta primera:

Quan vosté vullga ja .

La senyora consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives:

Gràcies .

Sap vosté perfectament que els xiquets en centres de proble-
mes de conducta només ingressen per orde judicial . ¿Què 
m’està vosté dient? Quan un xiquet entra en un centre per 
problemes de conducta n’hi ha una orde judicial . ¿Vosté 
m’està diguent que jo no faça cas de l’orde judicial? ¿És això? 
¿Ahora se han hecho insumisos? Bé, a raó del que vostés diuen 
dels jutges que els han condemnat pel Gürtel, igual sí que 
s’han fet insubmisos . No se preocupe vosté . (Aplaudiments) 

Mire, vosté parla de per què no he anat a visitar el centre de 
recepció d’Alacant i açò sí que..., ací m’ha tocat un poquet la fibra. 
¿Sap vosté per què? ¿Perquè jo sap vosté a quin centre vaig anar? 
Jo vaig anar al centre on estava la xiqueta que havia patit l’agressió, 
perquè a mi m’interessava la xiqueta . No sé a vosté . A mi el que 
m’interessava era la xiqueta i ahí és on vaig anar . (Aplaudiments)

I, mire, reunions de la comissió de seguiment: 24 de juliol de 
2017, 26 d’octubre de 2017, 10 de març de 2018 i 31 de maig 
de 2018 . I vostés no van anar, a partir del 24, a ninguna .

I, en tot cas, tampoc m’escolta en les . . ., –acabe de seguida, 
senyora presidenta– no m’escolta quan jo parle . El pla del 
Consell és que en els centre d’acollida no n’hi haja més de 24 i 
en els centres de recepció no n’hi haja més de 30 .

És de veres que en els centres de recepció estem sobre-
passant esta ràtio, per una qüestió que està passant a tota 
Espanya, que no sé si vosté s’ha enterat i només llig la premsa 
d’ací . Està passant a tota Espanya .

Però no se preocupe que això també ho arreglarem i feliç-
ment . . ., i segurament, i de pas felicite si són de veres les notí-
cies que estan apareguent, segurament ara tindrem una gran 
aliada en el Govern d’Espanya per a arreglar també este 
tema . Aixina és que, com veuen, anem avant . (Aplaudiments)

Gràcies .

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyora vicepresidenta .

Abans, la senyora Catalá . . . Me va a deixar . . ., me va deixar . . . 
Senyores del Partit Popular, abans la senyora Catalá, i està en 
les pantalles gravat, ha estat un minut i quinze segons, i no passa 
res, i no passa res, ¿eh?, no passa res . (Aplaudiments) Ja està .

Pues es verdad y me gustaría que sacaran la pantalla y no . . ., 
no . . . Y me va a dejar, ¿eh? No me diga mentirosa . (Veus) A ver 
si no va a ser verdad . Un minuto y quince segundos, y nadie 
ha dicho nada . ¡Ya está bien! ¡Hombre! (Veus)

Interpel·lació al Consell, que respon consellera de Justícia, 
Administració Pública, Reformes Democràtiques i Llibertats 
Públiques, senyora Gabriela Bravo Sanestanislao, sobre la política 
general en matèria de gestió i coordinació dels cossos de bombers, 
que formula la diputada senyora Cristina Cabedo Laborda (GP 
Podemos-Podem) (RE número 104.393, BOC número 278)

La senyora vicepresidenta primera:

Vamos a seguir con el punto número 7 . I és la interpel·lació al 
Consell sobre la política general en matèria de gestió i coordi-
nació dels cossos de bombers, que formula la diputada senyora 
Cristina Cabedo, del Grup Parlamentari Podemos-Podem, 
i que substanciarà la consellera de Justícia, Administració 
Pública, Reformes Democràtiques i Llibertats Públiques .

Quan vullga, senyora Cabedo .

La senyora Cabedo Laborda:

Gràcies, senyora presidenta .

Senyora consellera, portem temps des de Podem dient que 
tindre un Consell que no fique la mà a la caixa no és sufi-
cient . Cal un Consell amb una bona gestió i crec que inclús 
això no és suficient, perquè necessitem un Consell amb una... 
(Remors) Perdone’m, però és que no puc . . .

La senyora vicepresidenta primera:

Senyora Cabedo, disculpe, ¿eh?, disculpe vosté .

La senyora Cabedo Laborda:

No, no se preocupe .

Un Consell amb una gestió que avance de forma ferma, 
perquè si no la gent no percep un canvi, un canvi substancial 
respecte d’on veníem .

Vosté sap que estem a un any per acabar la legislatura . Farà 
un parell de mesos li vam portar al ple una pregunta oral 
sobre la preocupació que ens traslladen tant bombers de 
Castelló, de València com d’Alacant sobre com vostés estan 
executant la Llei 7/2011 i, sincerament, la seua resposta 
ens va decepcionar perquè no reconeixien possibles errors 
o, com a mínim, cap millora en la seua gestió . Per això avui 
portem aquesta interpel·lació .

En este sentit, voldria donar les gràcies als bombers i bombe-
res que ens han acompanyat avui –que, com veu, són 
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nombrosos –i també que ens han acompanyat per a plantejar 
aquella pregunta oral fa dos mesos i per a plantejar aquesta 
interpel·lació amb la corresponent moció subsegüent .

Senyora consellera, la llei del 2011 ja establia en el seu 
preàmbul que se dotaven de les bases per a caminar cap 
a una coordinació que assegurara tant l’eficàcia com 
l’homogeneïtat en l’actuació dels bombers i de les bomberes, 
com un marc regulador per als professionals en altres qües-
tions, per exemple, en el modus d’accés o de selecció .

Això que ja s’indica en el preàmbul, després ve també en 
l’objecte i en l’àmbit de la llei; en els principis d’actuació se 
nomena la capacitat d’integració . I, després, posteriorment 
inclús..., és tan clarificant com que fa una definició sobre què 
cal entendre com a coordinació, que és: establir mecanismes 
per a . . ., tant l’actuació com els mitjans, per a homogeneïtzar, 
tot buscant la millora de la professionalització i l’eficàcia.

Diu clarament que això ha de ser una competència exercida 
pel Consell i per la conselleria competent . Inclús després 
entra en més detalls, com que vostés han de tindre un regla-
ment que desenvolupe eixa llei; han de regular els sistemes 
d’homogeneïtzació i homologació de la uniformitat, mitjans 
comuns, etcètera, etcètera, que per qüestió de falta de temps 
no els puc dir tots .

Per això crida l’atenció que, tenint eixe marc legal, per exem-
ple, ens diguen que vostés no hagen fet ninguna audito-
ria sobre els recursos materials i humans dels cossos de 
bombers, especialment després de vindre de vint anys del 
Partit Popular i els recorde que, a més, un exconseller de La 
Generalitat està relacionat amb l’anomenada trama Fuego .

Tampoc . . ., ens diuen que vostés, com no han fet eixa audi-
toria, estan planificant els recursos materials i humans. Ja 
li vam portar ací la problemàtica de la plantilla, que vostés 
s’excusen en la qüestió de la taxa de reposició, però la llei 
parla de tot un capítol dedicat al dret a la segona activitat i 
pareix que vostés tampoc la tinguen en compte per a planifi-
car i per a exigir si han d’exigir alguna cosa al govern, que ara 
jo crec que encara ho exigiran amb més ganes, respecte la 
qüestió de les plantilles .

Ens formulen, per exemple, des de Castelló . . ., hi va haver un 
incendi forestal en Culla, un dels voluntaris se va cremar i, 
de seguida, vostés el van homenatjar, però tanmateix ningú 
ha investigat per què eixe voluntari se va cremar, sobretot si 
tenim en compte que portava un mono ignífug i que, encara 
aixina, es va cremar . També ens indiquen que els bombers de 
Castelló utilitzen la mateixa roba tant a l’estiu com a l’hivern i 
que no avaluen les seues necessitats .

Per part de València i Alacant, per exemple . En la província 
d’Alacant pareix que se té clar que els processos de selec-
ció han de ser per concurs oposició i aplicar l’ampliació del 
nombre de places addicionant les vacants d’enguany .

Però, tanmateix, en la província de València se canvia el 
criteri; quan els bombers i les bomberes se queixen, se torna 
a canviar el criteri, però quan decidixen eixir en manifestació, 
perquè és un dret constitucional, reben de la direcció que se 
repensaran si fer-ho per concurs oposició, fer-ho per oposi-
ció, si annexar les places o no annexar les places .

Jo crec que . . ., bé, és una . . ., per descomptat, decisió de la direcció, 
però que no és molt . . ., no és molt respectuosa amb el dret a la 
manifestació que tenen els bombers i les bomberes forestals .

També vostés enquistant un problema que no tenen els bombers 
forestals ni els bombers de treballar conjuntament de forma 
professional. Però com vostés no estan clarificant el tema de les 
competències i de les funcions, sembla que al final això s’enquista 
i que està repercutint, com dic, a la convivència d’eixos dos profes-
sionals, sent tant uns com els altres grans professionals .

Per això jo li vull preguntar, senyora consellera: ¿tenim eixe 
marc legal? ¿Què han estat fent vostés? ¿O quin és el regla-
ment que vostés han fet per a desenvolupar aquesta llei en 
matèria d’estructura, organització i funcionament dels SPEIS, 
tal com indica article 13 de la llei?

M’agradaria que vostés ens digueren per què no han execu-
tat l’article 28, que indica que La Generalitat podrà convenir 
la creació d’òrgan únic de selecció per a efectuar els proces-
sos selectius del personal dels SPEIS tenint en compte que en 
cada província se fa d’una manera diferent .

M’agradaria també que ens explicara si vostés han fet alguna 
cosa amb l’article 38, que indica que se crearà un comité de 
seguretat i de salut laboral d’àmbit autonòmic per a coordi-
nar les actuacions en matèria de prevenció de riscos labo-
rals . Perquè si això és aixina, ¿com és que n’hi ha gent que s’ha 
cremat intervenint en incendis? I, ¿quines mesures han fet 
vostés perquè això no torne a passar?

M’agradaria que ens digueren com planifiquen vostés que 
els bombers tinguen el dret a la segona activitat, tenint en 
compte que n’hi ha tot un capítol dedicat a això .

M’agradaria saber què han fet vostés amb el dret de l’article 
47 .9, disposar del vestuari i de l’equip adequat al lloc de 
treball que desenvolupen, perquè a dia d’avui n’hi han dones 
que no tenen això i que, per tant, a més, repercutix en l’article 
47 .8, a no ser discriminades per raó de sexe .

En definitiva, m’agradaria que m’explicara, senyora conse-
llera, a mi i als bombers que ens estan escoltant, quina ha 
sigut la política del Consell en matèria de gestió i coordinació 
dels cossos de bombers . (Aplaudiments) 

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyora Cabedo .

Té la paraula ara la consellera per a contestar la interpel·lació .

Quan vullga, consellera .

La senyora consellera de Justícia, Administració Pública, 
Reformes Democràtiques i Llibertats Públiques:

Gràcies, presidenta .

Señores y señoras diputadas .

La política general del Consell en materia de gestión y coor-
dinación de los cuerpos de bomberos de la Comunitat 
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Valenciana, como muy bien ha explicado la diputada, está 
recogida en la Ley 7/2011, de 1 de abril, de La Generalitat, de 
los servicios de prevención y extinción de incendios y salva-
mento de la comunitat .   

Esta norma atribuye al Consell una función coordinadora que 
garantice la homogeneidad y la eficacia de la actuación de 
los servicios de prevención y extinción de incendios en todo 
el territorio, siempre con respeto a las competencias que 
en esta materia corresponden a las entidades locales y de 
acuerdo sobre todo con la legislación de régimen local . Por 
tanto, hablamos de una competencia de coordinación, pero 
no tenemos competencias en materia de gestión directa .

Hay que recordar además que, tanto la legislación básica 
estatal de régimen local como la Ley 8/2010 de régimen local 
de la Comunitat Valenciana, disponen que la prevención y 
extinción de incendios es una de las competencias propias 
de los municipios, obligatoria para todos aquellos que tienen 
más de veinte mil habitantes .

Por ley, son los municipios los competentes para la creación 
y mantenimiento de los servicios de prevención y extinción 
de incendios, servicios que pueden prestarse por sí mismos 
o bien de forma asociada . Pero esa competencia de gestión 
respecto a todos los medios, que usted hace unos minutos ha 
planteado, corresponde a los municipios .

Las diputaciones provinciales tienen la función de asistir a 
los municipios y garantizar subsidiariamente la prestación de 
esos servicios .

Y en este esquema legal, a La Generalitat le corresponden 
las siguientes funciones: coordinar los servicios de preven-
ción y extinción de incendios; regular la estructura y funcio-
namiento y organización de los servicios; dispensar la presta-
ción del servicio a los municipios que lo soliciten, de acuerdo 
con la legislación de régimen local, y colaborar con las dipu-
taciones para garantizar la prestación de estos servicios en 
todos los municipios .

Por tanto, señorías, La Generalitat no es competente, como 
he señalado anteriormente, para gestionar directamente 
los cuerpos de bomberos y el personal que desempeña esos 
servicios de prevención y extinción de incendios, puesto que 
la gestión corresponde directamente a las entidades locales .

A La Generalitat le corresponde la coordinación de los servi-
cios de competencia local . Como saben, en estos momentos, 
existen en la comunitat seis servicios de prevención y extin-
ción de incendios y salvamentos . Tres de ellos son titulari-
dad de los tres municipios capitales de provincia: Alicante, 
Castellón y Valencia . Y los otro tres son servicios de ámbito 
provincial, constituidos como consorcios, dependientes de 
las respectivas diputaciones provinciales .

Con esta estructura, la Comunitat Valenciana ha consoli-
dado y cuenta en estos momentos con servicios de bombe-
ros capaces de actuar de forma coordinada y eficaz en todo el 
territorio, garantizando así a los ciudadanos y ciudadanas su 
protección frente a todo tipo de emergencias .

Entre las funciones de La Generalitat que especifica la Ley 
7/2011, una de ellas es imprescindible, como es asegurar 
las herramientas de comunicación e información adecuadas 

para garantizar la coordinación operativa de los servicios de 
prevención .

Una de ellas precisamente es el 112 Comunitat Valenciana, 
que integra tanto los tres consorcios provinciales de bomberos 
como los tres servicios municipales . Gestionada por la Agencia 
Valenciana de Seguridad y Respuesta a las Emergencias, desde 
el centro de coordinación de emergencias de La Eliana, el 112 
atendió en 2017 un total de 13 .254 incidentes, un 14% más 
que el año anterior, con un tiempo medio de respuesta de 9 
minutos y 28 segundos, un 6% menos que en el año anterior .

Otra herramienta es la red de comunicaciones digitales de seguri-
dad y emergencias, la red Comdes, que agrupa la infraestructura 
de telecomunicaciones que ofrece La Generalitat a todas la orga-
nizaciones y flotas que prestan servicios de prevención, rescate, 
emergencias y seguridad en la comunidad .

Gestionada por la Dirección General de Tecnologías de la 
Información y las Comunicaciones de la Conselleria de Hacienda 
y Modelo Económico, cubre todo el territorio valenciano, con 172 
estaciones base, distribuidas por toda la comunidad .

Desde el punto de vista institucional, el principal mecanismo 
de coordinación que contempla la Ley 7/2011 es la comisión 
de coordinación de los servicios de prevención, extinción de 
incendios y salvamento de la Comunitat Valenciana, como 
máximo órgano consultivo, deliberante y de participación en 
esta materia .

En la comisión participan todos los sectores implicados: 
la administración autonómica, los servicios municipales y 
provinciales de prevención y extinción de incendios y salva-
mento, los representantes sindicales del personal integrante 
de los cuerpos de bomberos y los representantes de los 
bomberos voluntarios y de empresa .

Precisamente ha sido este Consell quien ha puesto en marcha 
esta comisión, que prácticamente estaba inactiva, puesto que no 
había sido convocada en períodos anteriores . Por eso, precisa-
mente a lo largo de 2017 y hasta mayo de 2018, se han mante-
nido más de…, bueno, concretamente, 16 reuniones .

Entre los trabajos desarrollados puede destacarse la puesta 
en marcha del curso selectivo y la elaboración del manual 
básico para el personal bombero de nuevo acceso, manual 
básico para una mejor gestión y, precisamente, para evitar 
muchas veces incidentes como los que usted ha señalado .

Esta comisión trabaja ya en el diseño de unas bases de selec-
ción comunes para los procedimientos de oposición y concurso 
oposición que permitan acceder a las diferentes categorías de 
los cuerpos de bomberos, así como un protocolo de colabora-
ción entre los diversos servicios de prevención, extinción de 
incendios y salvamento en los trabajos de rescate conjuntos .

Otra de las funciones esenciales dentro de las competencias 
que legalmente son asignadas a La Generalitat es la forma-
ción y el perfeccionamiento profesional del personal que 
integra el cuerpo de bomberos .

La labor del Instituto Valenciano de Seguridad Pública y 
Emergencias hace posible que los diferentes cuerpos de bombe-
ros que operan en la Comunitat Valenciana cuenten con profe-
sionales cualificados que comparten una base común y de 
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aptitudes y conocimientos actualizados, un requisito fundamen-
tal para un funcionamiento coordinado y eficaz del servicio.

Por último, señorías, quiero recordar que La Generalitat también 
participa en los consorcios provinciales de bomberos de Alicante, 
Castellón y Valencia y contribuye a su financiación con una dota-
ción de 22 millones de euros .

En definitiva, señorías, el Consell ejerce las competencias 
que le corresponden en materia de coordinación de los servi-
cios de prevención, extinción de incendios y salvamento 
al servicio de la ciudadanía, para que nuestra comunidad 
disponga de un modelo que sea cada vez más eficaz, que esté 
coordinado y lo más homogéneo posible para garantizar la 
prestación del servicio y la seguridad de la ciudadanía .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gracias, consellera .

Senyora Cabedo . Quan vullga, senyora Cabedo .

La senyora Cabedo Laborda:

A vore .

Senyora consellera, eixa és la queixa justament que ens fan 
bombers de les tres províncies i de tots els sindicats, perquè per a 
preparar açò de veritat que mos hem reunit amb tots els sindicats .

La queixa és que la seua competència de coordinar per a anar 
cap a la homogeneïtzació no l’estan fent . I crec que vosté m’ha 
donat la raó quan aquelles poques coses que ha dit que estan fent 
encara les estan fent, i estem a un any d’acabar la legislatura .

Ha dit que estan treballant per a homogeneïtzar les bases, però la 
realitat és que encara no s’ha fet . O per a tindre un temari comú . 
La llei del 2011 fica molts altres objectius i vostés no els estan 
complint . Per tant, jo li assenyale que van amb retard sobre les 
que són les seues competències .

Li podria contestar més, però vaig ara a focalitzar-me en una 
qüestió que me preocupa, que ja li la vaig dir fa dos mesos i que 
ara li la torne a recordar .

La llei de 2011 diu clarament: «La Generalitat reconoce y fomenta 
la participación activa de la ciudadanía en la tarea de los SPEIS, 
a través de los bomberos voluntarios, pero la incorporación 
siempre será de forma desinteresada, sin que en ningún caso 
resulte de dicha relación vinculo funcionarial o laboral alguno, no 
teniendo derecho a percibir retribución alguna por su servicio .»

I a dia d’avui n’hi han bombers voluntaris que cobren, quan n’hi 
ha un article 8 dels SPEIS que diu que és il·legal cobrar . No ho dic 
jo, ho diu la llei . No li he pogut portar una nòmina perquè els ho 
ingressen directament, però sí que els he pogut portar la nòmina 
que –me l’he deixada allí, no li la puc ensenyar, després li la 
donaré–…, li la vaig ensenyar fa dos mesos i li la torne a ensenyar .

Els cossos de protecció civil també estan cobrant vuit euros 
l’hora . I vostés fa…, en febrer d’este mateix mes, van aprovar un 
decret llei on s’indica que «la actividad de voluntariado no podrá, 
en ningún caso, substituir al trabajo retribuido» .

Mos trobem en la situació que no ixen places per a ser bombers 
professionals, però que després estan traent places que 
s’incorporen a través d’una mera entrevista perquè n’hi hagen 
cossos de protecció civil i cossos de voluntaris .

¿Vosté no creu que això va en contra de la professionalització 
d’uns cossos fonamentals per a la seguretat dels ciutadans i de 
les ciutadanes? M’agradaria que me contestara, en primer lloc, 
perquè quan açò jo li ho vaig ficar damunt la taula, vosté simple-
ment me va dir que era legal tindre bombers voluntaris i cossos 
de protecció civil .

Però és que eixa no és la meua pregunta, encara que ara jo li faig 
una altra pregunta . ¿Tenen vostés el compromís d’anar cap a un 
cos de bombers totalment professionalitzat? Seria la primera 
pregunta .

I de camí ferm a eixe horitzó, ¿vostés van a prendre alguna mesura 
perquè els cossos de bombers voluntaris no cobren, tal com diu la 
llei, i els cossos de protecció civil no cobren tampoc? Perquè en la 
nòmina que m’haguera agradat ensenyar-li, sí que intenta camu-
flar-lo dient que és com a compensació dels gastos, però després 
n’hi ha un apartat que diu clarament remuneració .

I això davant d’uns cossos de bombers on només fan…, per 
exemple, en la província de Castelló només han tret dotze 
places dels professionals i vint-i-cinc de protecció civil . ¿No 
creu que n’hi ha una forma encoberta de desprofessionalitzar 
un cos fonamental per a la seguretat de la ciutadania?

Gràcies .

(Ocupa la presidència el vicepresident segon, senyor Alejandro 
Font de Mora Turón)

El senyor vicepresident segon:

Gràcies, senyora Cabedo . (Aplaudiments)

Honorable consellera, per a tancar la interpel·lació . Té la 
paraula per a tancar la interpel·lació l’honorable consellera .

La senyora consellera de Justícia, Administració Pública, 
Reformes Democràtiques i Llibertats Públiques:

Mire, señora diputada, se está trabajando en el desarrollo de 
la ley, aunque no haya un reglamento genérico que desarrolle 
la ley, porque además no es posible ni la contempla la misma . 
Lo que sí que se está trabajando es en el desarrollo de aspec-
tos concretos de la ley, y fundamentalmente en aquellos 
aspectos y cuestiones que La Generalitat tiene competencia .

Y se lo voy a recordar . Por una parte, está en tramitación 
el decreto de bases comunes de selección y creación del 
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gabinete técnico de bomberos . Una disposición en la que se 
está elaborando, tras muchas reuniones, y además inten-
tando también consensuarlas con los representantes sindica-
les, también en el decreto de cursos selectivos, porque, como 
he señalado anteriormente, la formación y la profesionaliza-
ción de este cuerpo nos parece fundamental .

En cuanto al tema de los bomberos voluntarios, evidente-
mente, no se les puede retribuir, no cobran ninguna retribu-
ción económica sino una compensación, por la sencilla razón 
de que esta actuación que es voluntaria, que es altruista, no 
puede generar un gasto a la persona que de forma desintere-
sada quiere ayudar a los demás . No lo decimos nosotros, sino 
que lo dice la ley del voluntariado .

El hecho de que se cuente con personal civil y se incorporen 
voluntarios también no es incompatible con la política que 
está desarrollando La Generalitat para ser más eficaces y, 
fundamentalmente, trabajar para una mejor coordinación y 
profesionalización de estos servicios .

Mire, este Consell, además, considera que el modelo de orga-
nización por el que estamos apostando es un modelo eficaz 
y eficiente y que además está dando respuestas a las necesi-
dades de protección y salvamento en todo el territorio . Y lo 
está dando de forma coordinada .

Usted ha hablado antes del incidente…, de un incendio . De 
acuerdo . Pero ¿sabe a quién le corresponde investigar eso? 
No le correspondía a La Generalitat, sino al propio consorcio . 
Y el propio consorcio es quien tiene también la facultad y la 
obligación de desarrollar también todas las medidas en mate-
ria de prevención de riesgos, porque, evidentemente, en un 
actividad como esta más que nunca tienen que estar vigentes 
y desarrolladas y, además, atendidas .

Para este Consell, en estos momentos, la prioridad es seguir 
trabajando en la adecuada coordinación . Podríamos optar, 
efectivamente, por el desarrollo de un cuerpo único, como 
pueden tener otras comunidades, pero, por ejemplo, comuni-
dades como Asturias, Madrid o Murcia . Pero ya le recuerdo 
que son comunidades uniprovinciales en las que la adminis-
tración autónoma asume las funciones que en el resto del 
territorio corresponden a las diputaciones .

Pero las diferencias entre el modelo de la Comunitat 
Valenciana y realmente el que desarrollan en estas comuni-
dades que le he señalado, también son escasas, porque los 
municipios siguen teniendo competencia exclusiva en mate-
ria de incendios .

Y, por tanto, ahí no puede interferir La Generalitat ni a través 
de la creación de un cuerpo único, ni a través del ejercicio de 
las competencias de coordinación que siempre tienen que 
ser respetuosas con las competencias exclusivas que tengan 
las corporaciones locales .

Por ejemplo, Cataluña dispone también de un cuerpo de 
bomberos de la Generalitat, pero su ámbito de actuación está 
igualmente limitado por las competencias locales .

Señorías, el modelo organizativo de la Comunitat Valenciana 
no es ninguna inspección, permite operar en situaciones de 
emergencia con eficacia y con coordinación. Desde luego, 
podemos mejorarlo en la próxima legislatura, si estamos 

aquí . Y seguiremos trabajando en ello, porque lo que quere-
mos, desde luego, es tener un cuerpo adecuado, coordinado, 
protegido, que todos sus derechos sociales y todos sus dere-
chos estatutarios sean reconocidos y que estén bien retri-
buidos . Pero insisto en que esta parte corresponde la gestión 
directa a otras corporaciones y no a La Generalitat .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor vicepresident segon:

Moltes gràcies, senyora consellera .

Interpel·lació al Consell, que respon la consellera d’Agricultura, 
Medi Ambient, Canvi Climàtic i Desenvolupament Rural, 
senyora Elena Cebrián Calvo, sobre la política general per al 
control dels abocadors il·legals a la Comunitat Valenciana, 
que formula el diputat senyor Emigdio Tormo Moratalla (GP 
Ciudadanos) (RE número 100.531, BOC número 269)

El senyor vicepresident segon:

Passem, senyories, a l’últim punt que correspon al dia 
de hui, que és el punt número 8: interpel·lació al Consell 
sobre la política general per al control d’abocadors il·legals 
a la Comunitat Valenciana, que formula l’il·lustre dipu-
tat Emigdio Tormo, del Grup Parlamentari Ciudadanos, a 
la consellera d’Agricultura, Medi Ambient, Canvi Climàtic i 
Desenvolupament Rural .

Senyor Tormo, té vosté la paraula .

El senyor Tormo Moratalla:

Gracias .

Gracias, señor presidente .

Honorable consellera .

Señorías .

Muy buenas tardes .

Torrent, Picassent, Malilla, Creu Coberta y decenas y decenas 
más de pueblos y enclaves de nuestra geografía . Seguro que le 
suenan, honorable consellera . Solo en la provincia de Valencia 
hay más de cuarenta puntos calientes, llenos de basuras, de resi-
duos industriales, de enseres domésticos, de lavadoras, de neve-
ras, de ladrillos, de cemento, de uralita y, así, un largo etcétera de 
productos y subproductos de la construcción, de la agricultura, 
de la actividad humana en resumidas cuentas, algunos de ellos 
terriblemente contaminantes, como usted conoce .

No hay más que darse una vuelta por los maravillosos enclaves 
de esta tierra, a unos pocos kilómetros del centro de Valencia, 


